



韩婷, 张宏, 张巧艳, 黄宝康, 郑汉臣, 秦路平\*. 苍耳子基源植物的数量分类学研究与其生药鉴别[J]. 第二军医大学学报, 2007, 28(11): 1235-1240

### 苍耳子基源植物的数量分类学研究与其生药鉴别 [点此下载全文](#)

[韩婷](#) [张宏](#) [张巧艳](#) [黄宝康](#) [郑汉臣](#) [秦路平\\*](#)

第二军医大学药学院生药学教研室, 上海 200433

**基金项目:** 国家自然科学基金面上项目(30701080).

**DOI:** 10.3724/SP.J.1008.2007.01235

#### 摘要:

**目的:** 对中药苍耳子的基源植物进行数量分类学及生药鉴别研究, 为苍耳属药用植物的分类、鉴定与种质优选提供参考。方法: 采集全国25个居群苍耳属植物果实进行异地栽培试验, 出苗后观察生长情况、形态特征; 选取20个分类性状, 如生长周期、植株高度、叶柄长度、总苞刺长度、密度、喙长及成熟果实颜色等进行详细的观察、记录和分析; 采用聚类分析法, 以25个分类运算单位的20个性状数据形成 $25 \times 20$ 的原始数据矩阵 $X = \{X_{ij}\}_{25 \times 20}$ , 对矩阵经SPSS 13.0 软件进行聚类分析。结果与结论: 以20个性状为指标的聚类分析结果将25个居群分成四大类, 基本支持作者根据样品形态指标观察得出的鉴定结果。第一类鉴定为苍耳 $Xanthium\ sibiricum$ , 第二类为蒙古苍耳 $X.\ mongolicum$ , 第三类为近无刺苍耳 $X.\ sibiricum\ var.\ subinerve$ ; 第四类暂将其命名为“深圳型苍耳” $Xanthium\ sp.$  (未定种), 有可能为新的栽培变种。根据此结果可将国产苍耳子基源植物整理为3种1型(深圳型), 并对已有分类标准进行了修订。本文报道的聚类分析法可以用于苍耳属植物及生药的鉴别。

**关键词:** [苍耳子](#) [数量性状](#) [遗传](#) [分类法](#) [中药鉴定](#) [聚类分析](#)

**Numerical taxonomy of origin plants of Fructus Xanthii and identification of its crude drug** [Download Fulltext](#)

[HAN Ting](#) [ZHANG Hong](#) [ZHANG Qiao-yan](#) [HUANG Bao-kang](#) [ZHENG Han-chen](#) [QIN Lu-ping\\*](#)

Department of Pharmacognosy, School of Pharmacy, Second Military Medical University, Shanghai 200433, China

**Fund Project:** Supported by General Program of National Natural Science Foundation of China(30701080).

#### Abstract:

**Objective:** To conduct a numerical taxonomy research on the origin plants of Fructus Xanthii and to identify this crude drug, so as to provide evidence for the classification, identification and germplasm optimization of Xanthium genus. **Methods:** Fruits of Xanthium plants from 25 populations in China were collected and cultivated in the same location. Their growing conditions and morphological characteristics were observed after seedling emergence. And 20 taxonomic characters of the plants such as growth cycle, height of the whole plant, length of leafstalk, length and density of involucre thorn, length of beak and color of ripe fruits, etc. were selected for detailed observation, recording and analysis. Original data matrix  $X = \{X_{ij}\}_{25 \times 20}$  was established by means of 25 operational taxonomic units (OTU) and related 20 groups of characteristic data. The established matrix was analyzed using hierarchical cluster analysis on SPSS 13.0 software. **Results and Conclusion:** The origin plants of Fructus Xanthii from 25 populations of China fell into four groups, largely consistent with the morphological identification results of this study. The first group was identified as  $Xanthium\ sibiricum$ , the second as  $X.\ mongolicum$ , the third as  $X.\ sibiricum\ var.\ subinerve$ , and the fourth was temporarily named as "Shenzhen-type cocklebur"  $Xanthium\ sp.$ . The Shenzhen-type cocklebur was special in some taxonomic characters and was possibly a cultivated variety of Xanthium genus. The origin plants of Fructus Xanthii in China can be systematized into 3 species and 1 type, which has been added to the existing taxonomic criteria. The cluster analysis method in this study can be applied for discrimination of Xanthium plants and crude drugs.

**Keywords:** [Fructus Xanthii](#) [quantitative trait](#) [heritable](#) [classification](#) [TCD identification](#) [cluster analysis](#)

[查看全文](#) [查看/发表评论](#) [下载PDF阅读器](#)

您是第102168位访问者

主办单位: 第二军医大学 出版单位: 《第二军医大学学报》编辑部

单位地址: 上海市翔殷路800号 邮编: 200433 电话: 021-25074340 (25074341, 25074345)-824 传真: 021-25074344 E-mail: bxue@smmu.edu.cn

本系统由北京勤云科技发展有限公司设计